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ACTA DE LA 32a ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE CATALUNYA, 

CELEBRADA EL DIA 13 DE NOVEMBRE DE 2021, AL MUSEU DEL FERROCARRIL DE VILANOVA I LA 

GELTRÚ 

 

S’inicia la programació prevista de la 32a Assemblea General de la Federació de Municipis de Catalunya 

amb l’acte d’obertura quan són les 11.10h. Són presents els electes locals associats a l’entitat que s’han 

acreditat i els assistents convidats. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

Olga Arnau, Presidenta  

Bon dia a tothom! Abans d’iniciar l’Assemblea voldria donar la benvinguda a tots els participants, i saludar i 

agrair la presència Senyor David Rodríguez, secretari de Governs Locals i Relacions amb l'Aran. Senyor 

Antonio Morral delegat territorial del Govern a Barcelona. Senyor Carlos Prieto Gómez, subdelegat del 

Govern a Barcelona. En una estoneta vindrà en Lluís Soler, president de l'Associació Catalana de Municipis i 

el senyor José Carlos Domínguez director general de la Fundación de Ferrocarriles Españoles. Bon dia, 

amics i amigues. Alcaldes i alcaldesses. Regidors i regidores. Sigueu molt benvinguts i molt benvingudes a 

Vilanova i la Geltrú. Avui em fa una il·lusió especial; més que especial, diria que estic més nerviosa que mai 

de poder celebrar aquesta assemblea, aquest acte amb tots vosaltres aquí a la meva ciutat i en aquest 

museu tan magnífic. És una setmana important per a la ciutat perquè coincideix que estem ja celebrant la 

Fira de Novembre, que compleix trenta anys també des de la seva recuperació. La fira és una cita 

econòmica cabdal del nostre calendari anual.— Un esdeveniment de referència a tot el Penedès i una 

plataforma, doncs, per promocionar el nostre teixit econòmic que la pandèmia ens ha condicionat molt. I com 

és evident però també ens ha fet servei. Ens ha procurat, al mateix temps, avançar cap a un nou model que 

combina un format virtual -com hem pogut estar durant aquest any i mig- i el presencial, que posa el focus 

en els sectors emergents com la tecnologia i la innovació. Sou convidats també a passar, doncs, al llarg de 

la tarda, per la plaça de la vila perquè pugueu veure aquesta mostra de la Fira de Novembre. Vilanova i la 

Geltrú, ja ho sabeu, és una ciutat, diuen, que som una ciutat que sempre estem de festa, i de cultura. Avui 

ens acull el Museu de Ferrocarril de Catalunya, una institució amb un patrimoni únic, que conserva i difon la 

història del tren amb entusiasme i rigor. N'estem molt orgullosos i, a més, és un espai obert on tot sovint s'hi 

fan activitats de ciutat. Aquest any tan especial que hem passat, a més a més, el Museu del Ferrocarril aquí 

a la ciutat ha estat el centre de vacunació massiva de tota la comarca i de més àmbits inclús. Milers de 

persones s'han vacunat de la COVID-19 en aquest espai que ara estem compartint. I entre aquestes 

màquines centenàries que podem tenir aquí dins de la nau però també a tot l'espai de fora. I algunes de les 

imatges d'aquest centre de vacunació han donat la volta al món, atès que ha tingut una repercussió a nivell 

internacional. Veniu amb temps perquè val la pena gaudir d'aquest museu. I si, a sobre, teniu infants, gaudiu 

de l'entrada, no la que hem fet avui, del seu espai, de la seva rèplica de l'estació petita, perquè els infants 
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descobreixen aquest món ferroviari, aquella cara embadalida que fan quan veuen passar un tren. Aquí els 

tenen a tocar, poden pujar-hi, els poden gaudir com mai.  

En primer lloc, donarem pas als parlaments de qui ens acompanya i, tot seguit, iniciarem la celebració de la 

trenta-dosena Assemblea General de l’FMC. Però avui hi ha més, encara hi ha més; perquè 

commemoracions com la d'avui són un bon moment per reflexionar, aturar-se breument per agafar aquella 

embranzida i seguir endavant amb més força. Què significa fer 40 anys? Doncs per mi implica tres aspectes 

molt importants. El primer és una mirada enrere necessària per fer memòria d'on venim i de la molta feina 

que s'ha fet fins a arribar fins ara. Segon, constatar que seguim treballant avui aquí i ara, construint el 

present de cada poble i ciutat. I tercer, que posem els fonaments per projectar el que ha de venir en el futur 

de la nostra entitat. Aquest és el nostre propòsit. Avui celebrem quatre dècades des d'aquell llunyà 1981 

quan a Manresa es va constituir la Federació de Municipis de Catalunya. Per tant, amigues i amics, ens 

emplacem a seguir sumant reptes i nous objectius per avançar en el municipalisme. I el que considero més 

important: ho fem des de la vocació i el compromís. Segurament no ens imaginàvem la tasca gegantina a on 

ens empenyia la responsabilitat adquirida com a càrrecs electes, alcaldes, alcaldesses, regidors o regidores. 

Jo mateixa, fa uns anys, mai, mai m'hauria imaginat que avui seria aquí, davant vostre, davant d'aquest 

micròfon intentant liderar l'acció política de la meva ciutat. I vet aquí el meu compromís, el nostre compromís. 

Ens sentim acomboiats pel saber que hem heretat de tots els que ens han precedit, conscients que la millor 

política és la municipal. O, si no la millor, almenys segur que és la més propera. 

I això ho sabeu tots i totes vosaltres millor que ningú. Perquè és des de la política municipal on treballem 

més directament per acompanyar i servir i oferir serveis en tots els sentits a cada persona i a qualsevol 

municipi dels que representem. La nostra feina no deixarà de tenir sentit si tenim sempre present aquesta 

vocació i aquest compromís per transformar i millorar les nostres viles i ciutats. Tot aquest temps també hem 

caminat junts amb l'Associació Catalana de Municipis. A l'assemblea de composició d'aquest equip de 

govern d'aquest mandat ja vam llegir el compromís, i signar-lo, de la voluntat d'enfortir el municipalisme 

treballant i gestionant per arribar a una entitat municipalista única, aquella unificació de les dues entitats. 

Malgrat que això encara no és un fet, sí és una realitat de treball conjunt; sobretot en tot allò que ha 

comportat la gestió de la COVID-19. Hem hagut d'anar de la mà en tots i cadascun dels temes que cada dia 

sobrevenien sobre la taula. Crec que ens n'hem de felicitar. El repte era dificilíssim però, una vegada més, 

tirem endavant amb la suma de tots. 

No obstant, ara que els efectes de la crisi sanitària s'han alleujat, no vull, no volem, des de la Federació, 

deixar d'expressar el més sentit condol per totes aquelles persones que han perdut familiars i amics per 

culpa de la COVID-19. Ha estat un any i mig molt dur per a tothom, no només per a nosaltres. Per a tothom. 

I un repte afegit per totes les institucions. Vull pensar que, des dels municipis, amb totes les mancances, 

però també amb encerts, hem sabut estar al costat de les persones malaltes. Ara ens toca reactivar-nos, i en 

això tots i totes hi estem compromesos. Les seqüeles de la pandèmia són greus i han afectat cruament el 

nostre teixit social i econòmic. Per això reitero la crida a remar junts i en la mateixa direcció per fer tot allò 

que estigui a la nostra mà per recuperar-nos i sortir d'aquesta crisi més forts que abans. Moltes gràcies per 

ser avui aquí, a Vilanova i la Geltrú. Moltes gràcies per formar part de la Federació de Municipis de 

Catalunya. Ara sí que començarem amb els parlaments de qui ens acompanyen. 

Demano al Sr. Carlos Prieto, subdelegat del Govern a Barcelona, que ens adreci unes paraules. 



 

 

3 

 

Carlos Prieto, subdelegat del Govern a Barcelona 

Bon dia a tots i a totes. Presidenta. Secretari. Delegat. Alcaldes i alcaldesses. Regidors i regidores. Jo tinc 

dos discursos. Un, aquest escrit. Ben escrit, suposo. I un altre, que és el meu. Que són aquells trajectes en 

cotxe en els quals tens l'ocasió de pensar i de rememorar, i fer-ho una mica més personal. Primer de tot, 

gràcies, presidenta, al conjunt de la Junta de la Federació de Municipis de Catalunya, per convidar-nos, en 

nom de la Delegació del Govern d'Espanya a Catalunya, en aquesta important Assemblea i en els actes 

posteriors de commemoració del quarantè aniversari de la constitució de la Federació de Municipis de 

Catalunya. Realment és especial per mi. He pogut saludar a molts dels treballadors i les treballadores que, 

durant molt de temps, han estat treballant pel municipalisme. Des del darrere, però amb una importància 

cabdal. I, evidentment, me'n recordo de molts alcaldes i alcaldesses que han conformat; han estat presidents 

o bé han estat membres de la Junta. És especial per mi perquè jo soc funcionari de l'Administració local, 

perquè tota la meva vida política institucional l'he feta en el món municipal. 

I la veritat és que em sento honrat, i fins i tot emocionat, perquè m'hàgiu donat l'oportunitat de poder dirigir-

vos unes breus paraules. El municipalisme per mi és tot. Però, si tinguessin que catalogar-ho, podríem dir 

que és proximitat. És contacte directe. És tocar la pell. I, a més, fer-ho a peu de carrer. És solucionar vells 

problemes que a vegades ens acompanyen sempre. Però posar-hi sempre solucions. A vegades, 

imaginatives. A vegades... i sempre efectives. I també és fer d'antena dels nous problemes socials que, en 

aquest cas, pel fet de la pandèmia han estat bastant evidents, però que són sempre l'antena del 

municipalisme, l'anticipació dels problemes socials que ens trobarem altres administracions en un moment 

donat. I, per tant, la informació, l'aportació de solucions, l'anàlisi que fa el municipalisme de nous problemes 

socials que després se'ns acaba derivant cap a altres administracions. Doncs la veritat és que, ja de si, és 

una tasca importantíssima. Ho podem fer amb polítiques pròpies i ho podem fer també, en moltes ocasions, 

amb polítiques compartides en el món local. Venim d'una època molt complicada. Ja són gairebé dos anys 

des de l'inici de la pandèmia. Any i mig llarg. Una triple crisi sanitària, però econòmica i social també. Amb 

unes repercussions mai vistes. Alguns li diuen la major crisi dels darrers cent anys. I probablement no van 

desencaminats. I ens n'hem sortit. I en un temps que pensàvem que seria molt més gran, molt més extens 

en el temps. Ens n'hem sortit perquè hem treballat junts totes les administracions; l'Administració de l'Estat, 

la Generalitat de Catalunya i tot el món local. I amb l'aportació inestimable de les federacions municipalistes i 

molt rellevant la Federació de Municipis de Catalunya. I ho hem fet perquè ho hem fet units. Penso que 

aquesta és la clau. Hem aportat seguretat, el màxim de certeses possibles en moments en què potser no 

n'hi havia massa. Heu aportat solucions. I, conjuntament, s'ha desenvolupat un programa de vacunació que 

—recordo— fa que Espanya sigui el primer país europeu amb percentatge de població vacunada. I, a més, 

plegats, hem treballat per aconseguir —evidentment amb totes les gestions rellevants i quan ningú pensava 

que fos possible— una negociació a la Unió Europea per tal d'aconseguir els fons europeus. Tant els fons 

Next Generation com els fons REACT, que ens estan donant una oportunitat impressionant perquè estem 

parlant durant sis anys una aportació màxima de 140.000 milions d'euros, que a més les gestionarem 

plegats també. Hi haurà fons per als ajuntaments. Hi haurà una part molt important de les competències 

pròpies de la Generalitat, que les farà l'Administració..., l'Administració de la Generalitat. I evidentment uns 

altres fons que aniran directament a diferents bases que va traient els ministeris, que alguns ja han 

començat i que d'altres en continuaran properament. 
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Durant tot aquest temps, hem fet molta inversió directa. Amb els ERTOS, amb els crèdits ICO, amb l'Ingrés 

Mínim Vital, posat en funcionament fa relativament poc. I tot el compartit que signifiquen les transferències 

que hem fet a la Generalitat durant tot aquest temps. Recordo que el 2020, el fons COVID va significar, en 

aportació directa a la Generalitat de Catalunya, 3.200 milions d'euros. I l'any 2021 estarem a prop també, 

amb fons extraordinaris per a la lluita contra la pandèmia i els seus efectes econòmics i socials, prop dels 

2.200 milions d'euros també d'aportació de l'Estat a la Generalitat de Catalunya. Per tant, ho hem fet directe, 

ho hem fet compartit. I després, tot l'àmbit de la gestió que estan fent els ens locals. I recordo que hem 

incrementat els fons dels ens locals, els fons econòmics, els fons extraordinaris per a la gestió del transport 

públic, i moltes altres partides que crec que coneixeu perfectament. I a més, tot aquest àmbit de l'escut 

social era per aportar aquesta seguretat, com deia abans, protegint empreses i treballadors. I sempre en 

col·laboració amb les diferents administracions. A més, també hem aportat, crec que amb bastant encert i 

amb grans consensos —excepte una part molt concreta de l'hemicicle al Congrés dels Diputats que tots 

coneixeu de sobres—, crec que hem fet conjuntament l'aprovació d'uns Pressupostos Generals de l'Estat 

2021, i aquest projecte proper del 2022 que ja està en tramitació, que són pressupostos expansius, i que 

estem convençuts que, conjuntament amb el pressupost de la Generalitat de Catalunya, faran que 

continuem enfortint-nos d'aquesta sortida de la crisi en la qual crec que és el principal objectiu que ningú 

quedi enrere com sempre hem dit. I això únicament es pot aconseguir amb l'aportació de la Federació de 

Municipis, a l'aportació del món local; el que millor coneix el territori, el que millor coneix el conjunt dels 

problemes de la seva ciutadania. Sense el món local, això és impossible. Absolutament impossible. I 

sempre, evidentment, amb l'interès posat en el conjunt de la ciutadania. 

Jo, per acabar, us vull felicitar per aquests quaranta anys, extraordinaris, i encoratjar-vos a continuar 

endavant. Això és una certesa. Deia abans que hi havia poques certeses avui en dia. Doncs aquesta és una 

certesa, el continuar endavant treballant plegats per enfortir l'Administració local, i perquè el conjunt de 

ciutadans i ciutadanes que viuen als nostres municipis, a les nostres ciutats, pobles i viles, puguin continuar 

veient que estem al seu costat i que, evidentment, estem molt a prop dels seus problemes. 

Que la proximitat ens guiï. Que les solucions que porteu contínuament continuïn brotant i que la innovació 

sigui, com ja ho és, la vostra aportació al futur dels vostres municipis i del conjunt de la vostra ciutadania. 

Moltes gràcies. I, si hagués de dir un visca, avui seria un “visca el municipalisme”. Gràcies a tots i a totes. 

Olga Arnau, presidenta 

Gràcies senyor Prieto. Ara serà el senyor Antonio Morral, delegat territorial del Govern a Barcelona qui ens 

dirigirà unes paraules endavant.  

Antonio Morral, delegat territorial del Govern a Barcelona 

Presidenta. Subdelegat del Govern. Secretari de Governs Locals i Relacions amb l'Aran. Membres del 

Comitè Executiu. Alcaldes, alcaldesses. Regidors i regidores. Molt bon dia a tothom. En primer lloc, he 

d'excusar el delegat del Govern en aquesta vegueria del Penedès, en David Alquézar Claramunt, alcalde de 

Sant Martí de Tous, que havia de fer aquesta presentació i m'ha demanat que el substituís. No pot ser-hi per 

raons, diguem-ne, de la seva responsabilitat en el seu municipi, cosa que a mi m'honora poder assumir 

aquest encàrrec com a delegat del Govern de Barcelona. Us faig arribar una salutació en nom del Govern de 
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la Generalitat en aquesta obertura de l'Assemblea de la Federació de Municipis que, en Assemblea 

Ordinària i també desitjadament presencial. Quantes ganes tenim tots ja de veure'ns de forma presencial 

després de tantes reunions telemàtiques que hem hagut de fer, no? I també per aquesta Assemblea, que té 

un valor afegit que és la celebració d'aquests 40è aniversari de l'entitat. És just, però, abans, posar de relleu 

l'agraïment pel paper determinant que ha tingut el món local en el seu conjunt de la gestió de la crisi del 

COVID, donant resposta a les difícils situacions que s'han hagut de gestionar amb una actitud de franca 

cooperació. 

Una vegada més s'ha demostrat l'insubornable compromís dels ajuntaments a l'hora d'afrontar situacions 

d'emergència social. De fet, permeteu-me dir que em sento com a casa. De fet, jo vaig ser, en el meu 

període d'alcalde del municipi de Cerdanyola, membre de l'Executiva de la Federació de Municipis. I en tinc 

un record fantàstic, de la tasca que aquesta entitat ha fet i la tasca que també constato que fa. I avui 

celebreu 40 anys d'existència. Era l'any 81. A Catalunya vivíem un moment fundacional com a país. Obríem 

una nova etapa. Era la primera legislatura d'ajuntaments democràtics. I tot just feia un any de les primeres 

eleccions al Parlament de Catalunya. Els reptes eren enormes. La il·lusió, incalculable. Una nova i jove 

generació s'obria pas a assumir responsabilitats de gestió pública. S'iniciava una etapa on el municipalisme 

va jugar —i avui això ho podem contrastar amb els fets— un paper destacadíssim, no només per la posta al 

dia de l'endarreriment brutal que patien els nostres pobles i les nostres ciutats, sinó també pel compromís, 

per la implicació i pel lideratge polític del municipalisme en el conjunt del país. 

Des d'aleshores, han passat moltes coses. Els temps, com diu el poeta, han canviat. Però hi ha valors 

intangibles que cal mantenir vius perquè, d'alguna manera, avui també estem davant d'una nova etapa que 

ens obliga a abordar nous reptes. Reptes que són globals, però ja ho sabem avui que tenen una enorme 

dimensió local, que afecta la vida quotidiana dels nostres ciutadans i ciutadanes que ens creuem pels 

carrers. El canvi climàtic i la revolució energètica. La digitalització i els inevitables canvis que suposa en la 

manera de produir i també en la manera de consumir. La inclusió social en un moment de migracions. El 

risc, el risc molt patent de la cronificació de les desigualtats socials. Aquests són només uns exemples. 

L'aprenentatge que hem adquirit durant la pandèmia, treballant de manera col·laborativa i transversal, ens 

ajudarà a assolir de ben segur de forma més eficient els reptes que tenim al davant. Sabem que la clau és la 

cooperació. Per això ens convé un municipalisme fort, compromès amb els reptes de país, cooperatiu i amb 

lideratge; i amb una ambició de lideratge polític. Aquesta setmana el Govern ha presentat els primers 

pressupostos de la legislatura al Parlament, els quals tenen una mirada que va en aquesta direcció, 

d'obertura de nova etapa. Amb l'ambició que el moment considerem que ens exigeix. Amb un fort nivell 

d'inversió on les partides socials suposen el 74 per cent del pressupost, un pressupost que ben segur pot ser 

un bon estímul per a l'inici d'aquesta nova etapa. Així, en nom de la Generalitat, i per acabar, l'enhorabona 

per la feina que feu des de la Federació, donant suport als ajuntaments i reforçant la seva autonomia. Hem 

de seguir. Hem de seguir col·laborant plegats, amb la il·lusió i el convenciment que compartim recursos 

compartint estratègies; compartint projectes millorarem la qualitat de vida dels ciutadans i ciutadanes, 

construint així també un país ple d'oportunitats. Us desitjo que tingueu molta sort, molts encerts, i que 

tingueu una bona, una bona Assemblea. Moltes gràcies. 
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Olga Arnau, presidenta 

Moltes gràcies, senyor Morral. I, finalment, intervindrà el senyor David Rodríguez, secretari de governs locals 

i relacions amb l'Aran. Endavant. 

David Rodríguez, secretari de governs locals i relacions amb l’Aran 

Presidenta de la Federació de Municipis de Catalunya. Delegat del Govern de la Generalitat. Subdelegat del 

Govern de l'Estat. Alcaldes i alcaldesses. Altres autoritats i persones convidades que ens acompanyeu. Molt 

bon dia a tothom. Em fa una especial il·lusió poder acompanyar-vos en aquesta 32ena Assemblea, la del 

quarantè aniversari, i tenir l'oportunitat de saludar-vos i compartir aquest moment amb vosaltres. Com alguns 

ja sabeu, jo també he estat alcalde i vicepresident d'aquesta entitat. Seré molt breu perquè el més important 

és la feina que fareu tot seguit, però no vull deixar escapar l'oportunitat d'adreçar-vos un breu missatge com 

a secretari de Governs Locals. En primer lloc, moltes felicitats. L'any 1981, 177 ajuntaments constituïen la 

Federació de Municipis de Catalunya i ho feien amb la voluntat de representar els municipis, defensar els 

seus interessos i promoure l'autonomia local. Heu d'estar orgullosos de la feina feta aquests 40 anys. Han 

passat molts anys i avui podem afirmar que la Federació de Municipis de Catalunya torna a viure un bon 

moment després de superar uns anys complicats. És bo recordar també els moments difícils perquè ens 

ajuden a guanyar perspectiva i entendre el mèrit de la feina feta tot aquest temps. 

Permeteu-me, en aquest punt, enviar una forta abraçada de suport, estima i reconeixement a totes les 

treballadores i treballadors de la casa. Si hem arribat aquí, si heu arribat aquí, fins aquí, és perquè la 

Federació de Municipis ha fet bona feina en la defensa dels seus objectius de suport al món local. 639 

governs locals adherits, que sumen el 91 per cent de la població de Catalunya, entre ajuntaments 

diputacions, consells comarcals i entitats municipals descentralitzades, donen la mesura del pes de l'entitat. 

Sou una força molt representativa del municipalisme català, present a tot el país, que participa activament en 

la definició de les polítiques i actuacions del Govern de la Generalitat, i que ha sabut ser referent especial en 

la formació, assessorament i suport a treballadors i càrrecs electes del món local. Sembla que era ahir però 

quaranta anys són molts. Deixeu-me fer un petit salt en el temps que ens permetrà adonar-nos de com ha 

canviat el món des de llavors. L'any 81 va ser un any on van passar coses destacades, a més del naixement 

de la Federació de Municipis. Hi ha l'intent de cop d'Estat del 23 de febrer i el relleu d'Adolfo Suárez per 

Leopoldo Calvo Sotelo. Ronald Reagan arriba a la presidència dels Estats Units. L'any 81 també moria 

Bobby Sands i deu presos més de l'IRA de vaga de fam, reclamant ser reconeguts com a presos polítics. Va 

ser l'any també dels primers casos d'una nova malaltia que va ser posteriorment coneguda com a Sida. I 

l'any que IBM va comercialitzar el seu primer ordinador personal per instal·lar a la llar o a l'oficina, i que 

costava 1.565 dòlars. Llavors, no cal dir-ho, no hi havia telèfons mòbils ni moltes de les eines que avui tenim 

i que agilitzen la nostra feina. En aquest temps, el món s'ha transformat. La Catalunya d'avui és molt diferent 

de la Catalunya de l'any 81. Aquest canvi profund encara ho ha estat més arran de la pandèmia. La COVID-

19 ho ha accelerat tot, ho ha regirat tot, i la crisi que ha generat ha impactat especialment en el món local. 

Des del Govern, en som ben conscients i estem treballant intensament. Cal abordar la situació 

postpandèmia i afrontar la reparació i la recuperació econòmica i social. I som un govern municipalista amb 

una forta sensibilitat republicana i ho volem demostrar donant-vos el suport que calgui justament quan més 

ho necessiteu. 
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En aquest sentit, som conscients de les problemàtiques que afecten actualment el món local, i que 

expresseu sovint, com la manca de secretaris interventors dels ajuntaments a la qual ja estem mirant de 

donar resposta al costat de les diputacions, i espero que puguem donar novetats ben aviat. I el PUOSC 

2020, al qual ja hem pogut donar resposta amb l'aprovació d'una pròrroga extraordinària. També estem 

treballant per posar en marxa el Consell de Governs Locals, una eina que considerem de gran importància i 

que voldríem poder constituir abans no acabi aquest any. I ben aviat començarem els treballs d'elaboració 

d'una nova llei de governs locals que en la mesura de les possibilitats —tenint en compte que les 

competències principals les reté l'Estat—, doni resposta a les necessitats presents dels nostres ajuntaments 

i altres ens locals. I en aquest punt, necessitarem també el vostre suport com a entitat. Des del Govern, 

apostem per una nova governança, un canvi estratègic en l'enfocament de les relacions entre el món local i 

la Generalitat, una governança en la que la proximitat, el respecte al principi de subsidiarietat i l'autonomia 

local, allò que de sempre ha defensat la Federació de Municipis, siguin els eixos vertebradors. 

Per a fer realitat això que us dic, necessitem un municipalisme fort i, en aquest sentit, us agraeixo la feina 

que feu des de la Federació a favor dels ajuntaments, assessorant-los, oferint-los formació i vetllant pels 

seus interessos. Els ajuntaments, el món local, sou un pilar fonamental en la nostra societat. I és en bona 

part gràcies a vosaltres que tenim l'estat del benestar que tenim. En temps de pandèmia ho heu tornat a 

demostrar sobradament. Per tot això, mil gràcies. Us agraeixo la feina que feu des dels ajuntaments. La 

feina que feu per donar resposta a les il·lusions i anhels dels vostres ciutadans i ciutadanes. La feina que feu 

per a intentar trobar solucions als problemes que els preocupen i afecten. Però ens hem de preparar per a 

afrontar els reptes de futur. I per això ens cal debatre com ens volem organitzar territorialment, com podem 

atraure talent i excel·lir en les administracions, i com donem una millor atenció a la ciutadania. Us agraeixo la 

vostra dedicació en un moment, en plena pandèmia, i davant d’uns reptes de país enormes en què fer 

política no és gens fàcil i encara menys des de la proximitat dels municipis. 

Podeu comptar amb mi i amb la Secretaria en tot allò que puguem ajudar-vos. Gràcies, bona feina i per 

molts anys. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies, senyor Rodríguez. De fet, moltes gràcies per les vostres paraules a tots tres. Moltes gràcies 

per agafar-nos amb aquesta mà estesa que, des del món local, des del municipalisme, hem fet per avançar 

també junts. Perquè, sols i soles, tenim clar que les nostres viles, les nostres ciutats, no poden seguir 

avançant si no és amb aquesta estreta confiança i treball conjunt que és el que ens farà avançar a totes i a 

tots. Ara sí, anem a iniciar la trenta-dosena Assemblea de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Però ara sí que demanaria que pugin tots els vicepresidents de la Federació de Municipis i les secretàries 

generals adjuntes per tal de procedir a l’inici de la 32a Assemblea General de la Federació de Municipis de 

Catalunya. 
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1. Aprovació de l’ordre del dia, del Reglament i elecció de la Mesa 

Susanna Mérida, secretària general adjunta 

Bon dia. D'acord amb l'article 24.2 dels Estatuts de la Federació, presidiran la constitució de l'Assemblea la 

Presidència, les vicepresidències i la Secretaria General de la Federació, que posaran a votació de 

l'Assemblea el seu ordre del dia, el Reglament i els membres de la Mesa.  

La proposta de l'ordre del dia que tots vostès tenen és:  

Primer punt. Aprovació de l'ordre del dia, del reglament i l'elecció de la Mesa.  

Punt 2. Aprovació, si s'escau, de l'acta de la sessió ordinària del 20 de novembre del 2020. 

Punt 3. Pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2021. Ratificació de l'acord d'aprovació del 

Comitè Executiu del 22 de març de 2021. 

Punt 4. Comptes anuals corresponents a l'exercici econòmic del 2020, formulats i elevats a l'Assemblea 

General pel Comitè Executiu del 28 de juny de 2021. Serà la seva ratificació el que es votarà. 

Punt 5. Memòria d'activitats i de gestió de l'entitat corresponent a l'any 2020. Ratificació de l'acord 

d'aprovació del Comitè Executiu del 22 de març de 2021. 

Punt 6. Renovació d'un membre del Comitè Executiu. 

Punt 7. Torn obert de paraules.  

Punt 8. Cloenda de l'Assemblea. 

La proposta del Reglament, com que ja es va enviar en el seu dia i tots vostès la tenen, ens estalviarem la 

seva lectura, si els hi sembla. 

Passo la paraula a la Secretària general adjunta, Roser Colomé, perquè faci lectura de la proposta de 

composició de la Mesa.  

Roser Colomé, Secretària general adjunta 

Bon dia, l’única proposta de composició de la mesa -d’acord amb el Reglament-  que ha arribat a aquesta 

secretaria general adjunta és la següent:  

Presidència de la mesa de l’Assemblea: 

Il·lma. Sra. Olga Arnau i Sanabra, Presidenta de l’FMC i alcaldessa de Vilanova i la Geltrú 

Vicepresidències de la mesa de l’Assemblea:  

Il·lm. Sr. Àlex Garrido Serra, vicepresident de l’FMC i alcalde de Manlleu  

Il·lma. Sra. Montserrat Candini i Puig, vicepresidenta de l’FMC i alcaldessa de Calella  

Il·lm. Sr. Eduard Rivas Mateo, vicepresident de l’FMC i alcalde d’Esparreguera  

Il·lm. Sr. David Bote Paz, vicepresident de l’FMC i alcalde de Mataró  
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Il·lm. Sr. Xavier Fonollosa Comas, vicepresident de l’FMC i alcalde de Martorell  

Il·lm. Sr. Lluís Mijoler Martínez, vicepresident de l’FMC i alcalde del Prat de Llobregat 

Secretària de la mesa de l’Assemblea: 

Il·lma. Sra. Alba Pijuan Vallverdú, vicepresidenta de l’FMC i alcaldessa de Tàrrega 

Abans de posar-ho a votació, si algú vol demanar la paraula, ara pot alçar la mà. 

Vist, doncs, que no hi ha paraules demanades, només dir-los que el sistema de votació serà mà alçada, que 

és el que preveuen els Estatuts per defecte. En el sobre que se'ls ha lliurat, tenen les cartolines de colors; 

verd per al sentit favorable, vermell per al sentit desfavorable i blanc per a l'abstenció. Recordin que els que 

tenen delegat el vot han d'alçar tantes cartolines com delegacions porten. Per tant, procediríem a la votació 

de l'ordre del dia, del Reglament i elecció de la Mesa. Vots en contra. Abstencions. I vots a favor.  

S’aprova per unanimitat dels assistents l’ordre del dia, el reglament i la Mesa de la 32a Assemblea General 

de l’FMC. 

Vist el resultat de la votació, declarem constituïda la Mesa de l'Assemblea i queda obert l'ordre del dia de la 

sessió. Moltes gràcies. 

2. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 20 de novembre de 2020 

Olga Arnau, Presidenta 

Doncs, començarem amb el primer punt -que ja és el segon després de la constitució de la Mesa- que és 

aprovació de l'acta de la sessió ordinària del 20 de novembre de 2020. Com que l'acta s'ha posat a 

disposició de tots els membres juntament amb la convocatòria d'aquesta Assemblea, també ens 

n'estalviarem la lectura i, abans de posar-ho a votació, això sí, si algú vol fer alguna esmena, pot demanar la 

paraula. 

Doncs, el sistema de votació és exactament el mateix que acabem de realitzar per a la constitució de la 

Mesa. Procedim a la votació de l'aprovació de l'acta de la sessió ordinària del 20 de novembre de 2008. Vots 

en contra. Abstencions. Vots a favor.  

Vist el resultat de la votació, queda aprovada per unanimitat dels assistents l'acta de la sessió ordinària del 

20 de novembre del 2020. 

3. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici  2021 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a l’Assemblea 

General. 

El pressupost per a l’exercici 2021 s’ha elaborat tenint en compte tant la liquidació del pressupost de l’exercici 

2019 i no a partir del pressupost 2020, com el pressupost 2020. Això ha estat així ja que la situació de 

pandèmia que encara ens acompanya fa que algunes xifres s’ajustin d’una forma més realista a un 
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document o a un altre en funció del desenvolupament o no d’algunes de les activitats habituals i serveis que 

ofereix l’FMC. 

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

 

ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2021 

PRESSUPOST 

2020 

TANCAMENT 

2020 

Quotes ens associats 1.592.052,91 1.567.776,86 1.567.776,78 

Aportacions 300.000,00 300.000,00 300.000,00 

Subvencions oficials a l'activitat 244.200,00 209.000,00 184.000,00 

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 93.000,00 90.000,00 101.223,34 

Ingressos excepcionals 1.000,00 1.000,00 2.780,00 

TOTAL INGRESSOS 2.230.252,91 2.167.776,86 2.155.780,12 

 

ESTAT DE DESPESES. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2021 

PRESSUPOST 

2020 

TANCAMENT 

2020 

Despeses de personal 1.153.079,81 1.119.315,49 1.015.517,22 

Comissions, Formació, Jornades 337.000,00 297.000,00 244.457,13 

Seminari de Dret Local 60.000,00 59.000,00 59.905,00 

Cursos FEDAP: Seminari Tècnic Local, Seminari sobre 

Relacions Col·lectives, Seminari d'Actualització de Funció Pública Local 

 

 

222.000,00 

 

 

190.000,00 

 

 

170.697,85 

Aportacions a entitats 231.205,00 216.205,00 216.205,00 

Despeses de la Seu Social 204.000,00 215.000,00 211.829,50 

Despeses de funcionament 135.000,00 131.000,00 135.992,55 

Serveis externs 88.000,00 95.000,00 33.204,11 

Publicacions 39.000,00 37.000,00 15.190,64 

Desplaçaments i indemnitzacions òrgans de govern 75.000,00 87.000,00 35.209,98 

Altres despeses 222.905,29 206.777,69 152.460,10 

TOTAL DESPESES 2.485.190,10 2.404.298,18 2.060.066,23 

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -254.937,19 -236.521,32 95.713,89 

 

INVERSIONS. Compte PGC 

PRESSUPOST 

2021 

PRESSUPOST 

2020 

TANCAMENT 

2020 

Inversions 45.000,00 16.000,00 24.174,71 

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 

AMORTITZACIÓ 

 

-18.000,00 

 

-9.000,00 

 

-17.592,15 

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST FINANCER -281.937,19 -243.521,32 89.131,33 

El pressupost adjunt és a tots els efectes la norma de guia de la gestió econòmica de l’entitat. 
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En raó de tot això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, s’eleva a l’Assemblea General la següent 

proposta d’acord: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 22 de març de 2021 d’aprovació del pressupost de 

l’exercici econòmic 2021, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la proposta”  

4. Comptes anuals corresponents a l’exercici 2020 

“El Comitè Executiu de l’FMC en data 28 de juny d’enguany va adoptar el següent acord: “Punt 2. 

Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2020. L’article 29 i) del Estatuts de la 

Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del pressupost i dels comptes 

anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes anuals corresponents a 

l’exercici econòmic de 2020 per la Secretaria General i aquesta Presidència. De conformitat amb la nova 

normativa d’auditoria, aquests comptes anuals han estat degudament auditats d’acord amb l’informe 

d’auditoria independent, comptes anuals i informe executiu de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2020. 

PROPOSTA: Únic.‐ APROVAR la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2020 

elaborats que, en compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC, hauran de ser sotmesos a 

l’aprovació de l’Assemblea General, conforme als documents adjunts.” 

De conformitat amb el que estableix l’article 25 dels Estatuts vigents de l’FMC procedeix sotmetre aquest 

acord a l’aprovació de l’Assemblea. La documentació comprensiva del compte, l’auditoria sencera i l’acta de 

la sessió del Comitè Executiu en aquesta part amb les deliberacions i votació estan disponibles des del 

moment de la formulació del compte al portal de transparència de la pàgina web de l’FMC www.fmc.cat 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.‐Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 28 de juny de 2021 i, en conseqüència, aprovar els 

comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2020, degudament auditats, de conformitat i als efectes 

previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de l’FMC, conforme al document que s’annexa a 

aquesta proposta. 

SEGON.‐ Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis corresponents a la 

tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics corresponents.” 

Olga Arnau, Presidenta 

El punt 3, que és el pressupost de l'entitat corresponent a l'exercici 2021, i el punt 4, que són els comptes 

anuals corresponents a l'exercici del 2020, els exposarà el senyor José Luís Galipienso, vicepresident 

d'Auren, Auditoria i Assurance Advocats i Assessors Fiscals. Endavant, senyor Galipienso. 

José Luis Galipienso 

Bien, gracias, buenos días, presidenta, miembros de la mesa, asistentes. Mi parte va a ser muy concreta. 

Vamos a empezar a hablar sobre el resultado del ejercicio y voy a combinar tres elementos importantes en 

la aprobación de hoy. En primer lugar, será la aprobación del resultado. Lo que voy a exponer, en este 

http://www.fmc.cat/
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orden, será: primero el resultado del ejercicio 20 comparado con el ejercicio 19, en la liquidación de 

presupuesto del 2020 y a continuación, la aprobación del presupuesto del 2021. Para ello, todos tenéis 

dentro de la documentación de la Asamblea, toda la información detallada de cada una de estas tres partes 

de la aprobación del presupuesto, del resultado y del presupuesto del ejercicio 2021, e incluso tenéis una 

copia de la auditoría del ejercicio 2020, que está realizada por nuestros compañeros de Faura-Casas, con 

un resultado de ningún tipo de observación, con lo cual la información que vamos a transmitir hoy está 

auditada sin ningún problema. Voy a hacer un resumen de los elementos que me parecen más importantes 

para entender el resultado del ejercicio 2020, comparado con el 19 y el ejercicio 21. 

No obstante, la información de detalle dividida en cada una de las actividades y en cada una de las partidas 

presupuestarias concretas, la tenéis a vuestra disposición en la web de la Federación o solicitándolo al 

Departamento de Administración de la Federación. 

Vamos a empezar con los resultados, con los datos, que me parece que son más importantes para entender 

cuál ha sido la evolución del ejercicio 2020. 

Anteriores ponentes han hablado de cuál era el entorno. Cuando empezó el mes de enero del ejercicio 2020, 

nadie sabía que iba a haber una pandemia dos meses después. Las actividades se aprobaron de una forma 

normal. El presupuesto previsto era de acuerdo con las actividades regulares del ejercicio 19 y, poco 

después, a partir de febrero, todos conocéis qué es lo que sucedió. Lo que tenemos que ver ahora es en qué 

ha impactado en las cuentas de la Federación, en el ejercicio 2020 y, por lo tanto, en el presupuesto del 

ejercicio 2021. Los ingresos totales del ejercicio en el 2019 fueron 2.130.486 € y, en el 2020, 2.155.780. Por 

lo que, a nivel de ingresos, la pandemia no afectó a las actividades de la Federación. Sí que es cierto que 

las actividades de la Federación, de hecho, el 73% de los ingresos son cuotas de los asociados, que han 

tenido una pequeña variación en el en el ejercicio 2019 al 2020, que pasó de 1.546.000 a 1.567.000 €, 

manteniendo por lo tanto el volumen de ingresos de la actividad. Las subvenciones incluso crecieron. 

Pasaron de 465.000 € a 484.000 €, con lo cual se mantuvo el ritmo de actividad de la Federación. Y lo que sí 

cayó, obviamente, fueron los ingresos por servicios diversos, básicamente los seminarios y publicaciones. 

Todos sabéis la cantidad de actividades que hace la Federación, formativas, y lo que ocurrió durante el 

ejercicio 2020 es que a través de medios telemáticos se pudieron seguir haciendo los seminarios que 

estaban subvencionados por la Generalitat, los seminarios de Derecho Local, etc., pero sí que hubo un 

parón en las actividades propias de otras formaciones que se hacían a cargo de la propia Federación. 

Por eso fue que, de algún modo, los ingresos no se han visto alterados, pero luego veremos que en los 

gastos sí que ha habido una modificación importante. Y básicamente, se debe a esta variación en la 

actividad de la Federación, que viene motivada, por supuesto, por el tema de la pandemia. Estos serían los 

dos ingresos del ejercicio: el ingreso por cuota, suponen un 73% del ingreso total, con lo cual es un ingreso 

muy estructurado y muy sostenido en el tiempo. Aumentó en 1,36 respecto al ejercicio anterior; y las 

subvenciones, que suponen un 22%, aumentando un 4% respecto al ejercicio anterior. Y lo que caen, como 

explicaba ahora mismo, son los ingresos por seminarios y publicaciones, que caen un 12%, si bien a nivel 

general estamos hablando de una cantidad muy pequeña, son 8.000 € de reducción. Sí que han tenido más 

cambios los gastos. La parte de gastos sí que se ha visto profundamente afectada. Pero en este caso es 

como reducción; porque, de hecho, gran parte de las actividades que se preveían hacer, o que se tenían que 

hacer, y por lo tanto las compras asociadas a estas actividades no se pudieron hacer.  
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Con lo cual, ¿qué tenemos? Que, en la parte de compras, hay una reducción muy importante del gasto, que 

pasó de 185.000 € en el 2019 a 91.000 €. Una caída importante. Aquí, claro, no se compró ni material de 

oficina, ni se compraron elementos asociados a todo lo que era la prestación de los servicios de las jornadas 

que normalmente se montaban, que en años anteriores habían sido 20 o más; o sea, hubo bastante 

actividad que se tuvo que dejar de hacer con motivo de la pandemia. 

Gastos de personal. Ya estaba prevista la contratación de dos secretarías generales adjuntas, con lo cual 

había un incremento de 922.000 € a 1.015.000€. Y luego, a continuación, lo que baja también de forma muy 

importante son los otros gastos de explotación, que pasan de 1.125.000€ a 931.000€. Esto también viene 

derivado de la reducción de las actividades en formación de la Federación. Porque lo que no tenía tampoco 

ni servicios externos ni gastos de terceros y, al no tener actividad, lo que no tuvo son gastos. Curiosamente, 

como la estructura de los ingresos de la Federación principalmente está establecida a través de cuotas y 

subvenciones que se mantuvieron, el efecto de la pandemia económico al final fue positivo. Positivo entre 

comillas, porque realmente el problema es que la Federación no pudo hacer la actividad que preveía hacer, 

que tenía que hacer y que estaba haciendo con normalidad a lo largo de los años anteriores. Pero por lo 

menos no ha tenido un impacto negativo a nivel financiero. 

Aquí tenemos los principales elementos de cambio. Se reducen nuevos aprovisionamientos en 93.000 €, un 

51% respecto al ejercicio anterior. Una cantidad muy importante. Se incrementan los gastos de personal en 

93.000 €, un 10% respecto al ejercicio anterior, y se reducen otros gastos de explotación en 194.000 €, que 

se concentran básicamente en reducción de costes de desplazamientos, jornadas, cursos, actos, etcétera. 

En conclusión, en el 2019 tuvimos un déficit real de 113.000 €, derivado de unos ingresos de 2.130.000, de 

unos gastos de 2.244.000. Y esta situación se invirtió en el ejercicio 2020, que pasó a tener ingresos de 

2.155.000, y unos gastos de explotación de 2.060.000, lo que significa tener un superávit presupuestario de 

95.000 €. 

Como vemos, la actividad ordinaria, lo que sería el equivalente a la cuenta de explotación o la cuenta de 

ingresos y gastos, ha sido la configuración del ejercicio. Y entonces vamos a pasar, si os parece, un poquito 

al análisis del balance de la Federación a 31 de diciembre de 2020. Para los que estéis menos 

acostumbrados a la lectura de un balance, el activo de un balance lo que contiene son los bienes y derechos 

que tiene la entidad. Y, en el pasivo, lo que tenemos son las deudas en el pasivo corriente. Entonces, la 

diferencia entre lo que tiene la Federación en el activo y lo que debe sería el patrimonio neto de la 

Federación que, al fin y al cabo, es la herramienta y el elemento que conviene controlar continuamente. 

¿Qué ha pasado durante este ejercicio? Pues en el ejercicio 2019 partíamos de un balance con unos activos 

de 2.956.000 € y, en cambio, a 31 de diciembre de 2020, esto ha aumentado a los 3.090.000 €. Ha 

aumentado prácticamente en el resultado del ejercicio que mencionaba en el punto anterior. Esos ingresos 

se han consolidado como más inversión financiera en el activo del balance. 

¿Cuál es el activo de la Federación? Se compone principalmente de dos elementos: el activo no corriente, 

que serían las inversiones en ordenadores, muebles, instalaciones, etcétera. La parte de activo no corriente 

serían las inversiones materiales que tiene la Federación, que es el valor neto de los elementos como 
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mobiliario, instalaciones, servidores, equipos informáticos, etc. Que en este caso asciende a 110.000 €, con 

una pequeña inversión respecto al ejercicio anterior. 

En el activo corriente, que son las inversiones que básicamente se corresponde con deudas de asociados y 

con inversiones financieras, ha aumentado y ha pasado de 2.851.000€ a 2.980.000€. Es decir, tenemos un 

activo de 3.090.000 y, en el pasivo, la cifra que tenemos de pasivo a corto plazo, estamos hablando de 

234.000, porque básicamente se compone de deudas de proveedores, acreedores, de personal e 

impuestos, y temas relacionados con la hacienda pública. Con lo cual nos queda un patrimonio neto de la 

Federación de 2.856.000 €, que representa un aumento importante respecto a los 2.760.000 del ejercicio 

anterior. 

En conclusión, los fondos de la Federación suponen más del 92% del balance, por lo cual la solvencia 

financiera de la Federación está fuera absolutamente de toda duda y de todo riesgo. Y los activos están 

principalmente invertidos en activos líquidos y en inversiones financieras principalmente. Así, la Federación 

no tiene ningún problema financiero y su situación es equilibrada y solvente. Este sería el elemento principal 

respecto al análisis de la cuenta de resultados y del balance de situación. 

A continuación, vamos a pasar a comparar el resultado del ejercicio 2020 real, que hasta ahora lo 

comparamos con el 2019, con el presupuesto que se hizo al principio del ejercicio, para ver cuáles han sido 

las principales variaciones que se han dado. 

Respecto a los ingresos, el presupuesto del ejercicio era de 2.167.000 €, y los ingresos reales han sido 

2.155.000€, por lo que la desviación finalmente respecto al presupuesto ha sido de una ligera disminución 

del 0,55%. En cambio, en el tema de la previsión de gastos, la previsión era de 2.404.000€, porque se 

admitía un déficit básico estructural de 236.000 €, que ya fue aprobado en el ejercicio anterior y, finalmente, 

el gasto se ha reducido y ha bajado hasta los 2.060.000€, que se produce, sobre todo por estas diferencias 

de gasto. 

En primer lugar, la dotación para insolvencia. Ha mejorado notablemente la gestión de cobro de las deudas 

por parte de la Federación. Y, si bien se preveía que podía haber algunas deudas por valor de 157.000 €, 

que deberían ser incobrables en su totalidad, finalmente, el resultado de la dotación ha sido de 83.000 €, 

reduciendo el gasto en 74.000 € prácticamente. 

Otro punto es el gasto de personal. Sí que ha aumentado en términos reales respecto al ejercicio 2019, pero 

ya estaba previsto en los presupuestos y estaba aprobado en el presupuesto del ejercicio anterior. 

Finalmente, resultó, incluso con el aumento real que ha habido, una reducción de 104.000 €, ya que el 

presupuesto estaba fijado en 1.119.000 € y, finalmente, quedó en 1.015.000€. 

Y finalmente, el tercer punto importante de la liquidación de la revisión de los presupuestos es que los 

gastos de formación, jornadas, etcétera, se han reducido respecto a lo que estaba previsto en el ejercicio 

anterior. 

Lo que se ha conseguido es que el ejercicio sea un ejercicio equilibrado y que no haya prácticamente 

diferencias negativas respecto a la aprobación del presupuesto del año anterior. Entonces, a partir de aquí, 
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conociendo ya cuál ha sido la variación del presupuesto del ejercicio 2020, vamos a ver las principales 

diferencias respecto al ejercicio 2021. 

¿Qué se prevé en el presupuesto del 2021? Pues un pequeño incremento de los ingresos, de 62.476 €, que 

pasarían desde los 2.167.000€ del ejercicio anterior a los 2.230.000€ para el año 2021. Se supone que será 

un año de más normalidad. Y sí que realmente está siendo así, pero todavía no se ha alcanzado el nivel de 

normalidad del 2019, del 2018. Pero, en ingresos, se prevé este incremento. En gastos de personal, estaba 

presupuestado también un incremento del gasto en 33.000 €, que pasaría de 1.119.000€ a 1.153.000€; y 

aumentarían los gastos de formación, que pasarían de los 297.000€ del ejercicio anterior a los 337.000€. 

De este modo, el déficit que se prevé de la actividad, manteniendo otra vez la misma actividad que 

estábamos haciendo en el 2019, prácticamente se sitúa en los 254.000 €, que es el mismo que estaba 

previsto que hubiera en el 2020. Ahora bien, si podemos continuar manteniendo las actividades que se 

prestaban en la Federación, entonces, estos serían los elementos principales de las variaciones del ejercicio 

2021 y del resultado y la liquidación del presupuesto del 2020. 

Y por mi parte, en principio, no quisiera incidir más. Tenéis muchos más detalles de cada una de estas 

partidas en la información que hay en la Federación. Y la administración de la Federación estará a vuestra 

disposición para cualquier información adicional. Si no hay ninguna consulta, por mi parte… he terminado a 

exposición. 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies senyor Galipienso. En tot cas, si algú vol demanar la paraula, aixecant la mà, doncs, atendríem 

gustosament. Si no, farem la votació tot i que ha estat una única presentació.  

Inicialment farem la votació de l'aprovació del pressupost per al 2021 i, després, farem la votació del 

tancament de l'exercici 2020. El sistema de votació és exactament el mateix que acabem de realitzar per a la 

constitució de la Mesa.  

Procedim a la votació de l'aprovació del pressupost per al 2021. Vots en contra. Abstencions. Vots a favor.  

Vist el resultat de la votació, s’aprova per unanimitat dels assistents el pressupost corresponent a l’exercici 

del 2021. 

Gràcies, i ara, com a punt número 4, votaríem l'aprovació dels comptes anuals de tancament corresponents 

a l'exercici 2020.  

Procedim a la votació. Vots en contra. Abstencions. Vots a favor.  

Vist el resultat de la votació, s'aproven per unanimitat dels assistents els comptes anuals corresponents a 

l'exercici del 2020.  
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5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2020 

“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’aprovació de la Memòria de Gestió de l’entitat. Per 

tal de donar compliment aquesta previsió, la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació 

Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals van formalitzar un conveni el mes de febrer de 2021 per a 

la realització de la memòria anual de l’entitat que contemplés de forma integrada i sistemàtica la gestió 

duta a terme durant l’exercici 2020. 

En execució de les previsions d’aquest conveni, s’ha elaborat la Memòria de la Federació de Municipis de 

Catalunya corresponent a l’exercici 2020 que contempla la informació sobre la seva activitat institucional 

en el conjunt d’àmbits i àrees en els quals l’FMC ha desplegat la seva acció així com les prioritats definides 

i les activitats a elles vinculades. El document, així, respon a un reflex fidel de la informació provinent dels 

acords i resolucions adoptades pels òrgans de l’entitat i dels serveis tècnics i jurídics que ha estat 

degudament sistematitzada. 

La Federació de Municipis de Catalunya ha centrat els seus esforços en la coordinació interadministrativa 

dels Òrgans de govern de l’entitat amb la Generalitat per fer front a la crisi sanitària, econòmica i social. 

Aquesta priorització de l’atenció a la situació excepcional de la pandèmia per SARS-CoV-2 ha afectat 

extraordinàriament el funcionament ordinari de l’entitat i, en particular, l’activitat de les àrees i comissions 

sectorials durant aquest període que ha estat bàsicament facilitar puntualment la màxima informació 

d’interès i afectació local als seus membres. En aquest sentit, l’Àrea de Comissions Sectorials i l’Àrea de 

Comunicació han treballat en estreta col·laboració per enviar comunicats gairebé diàriament a les entitats 

adherides. Aquesta informació ha estat molt variada i pot incloure des de novetat jurídica publicada als 

diaris oficials, protocols sectorials d’actuació enfront la Covid-19, notícies externes d’interès generals, 

comunicats d’organismes oficials de l’Estat o la Generalitat, materials divulgatius orientats a la ciutadania, 

o notes d’activitat interna de l’FMC. També les comissions sectorials han estat consultades en els 

processos d’informació i audiència pública de projectes normatius, programes o plans estratègics 

promoguts pel Govern de l’Estat o la Generalitat de Catalunya. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea General 

l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 26 d’abril de 2021 d’aprovació de la Memòria d’activitats 

i gestió de l’entitat corresponent a l’exercici 2020, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta.” 

Olga Arnau, Presidenta 

Seguim amb el punt número 5 de l'ordre del dia, que és la Memòria d'activitats i de gestió corresponent a 

l'any 2020. Aquesta Memòria d'activitats la presentaran els vicepresidents de l'entitat que m'acompanyen a 

la Mesa. 

En primer lloc, prendrà la paraula el senyor Àlex Garrido. Endavant. 
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Àlex Garrido, vicepresident  

Bé, molt bon dia i, tal com us avançava la presidenta, passem a explicar-vos què és la Memòria d'activitats i 

de gestió de la Federació de Municipis corresponent a l'exercici 2020. 

Resulta evident que el context d'aquest any 2020 ha estat molt diferent dels anys anteriors a causa de la 

pandèmia, que ha canviat la manera de treballar i de viure de tots plegats. El funcionament ordinari de la 

Federació de Municipis de Catalunya s'ha vist òbviament afectat tant en la forma com en el fons que, igual 

que amb els ajuntaments, s'ha hagut d'adaptar a les noves prioritats marcades per la pandèmia. Abans, 

però, d'abordar aquestes qüestions primer us recordarem qui som, quins són els nostres objectius i, després, 

us explicarem totes les accions més importants que hem perseguit en aquest 2020, i que moltes d'elles 

afortunadament s'han aconseguit. 

En l'actualitat, la Federació de Municipis de Catalunya té 637 entitats adherides que representen més de 6,9 

milions de ciutadans i ciutadanes. Com bé sabeu tots, els nostres objectius són defensar el marc 

competencial dels municipis, promoure els canvis que els ciutadans i ciutadanes demanden, i assegurar una 

defensa eficaç de l'autonomia dels governs locals. 

I tot això, com ho fem? Ho fem actuant en xarxa, amb més presència als òrgans institucionals. Ho fem també 

promovent la pluralitat, la col·laboració i la cooperació. I ho fem també cercant la innovació i la modernització 

permanents. Durant aquest any 2020, davant de l'esforç que estaven fent els ajuntaments per a afrontar les 

conseqüències de la pandèmia, hem reivindicat més que mai els nostres objectius traslladant peticions al 

Govern de l'Estat i al Govern de la Generalitat, de les quals us voldríem destacar les següents. 

A nivell del Govern de l'Estat, destaquem facilitar la utilització íntegra dels romanents de tresoreria per a la 

despesa general així com flexibilitzar la regla de la despesa i la sostenibilitat financera. 

També hem reclamat la suspensió dels actuals plans econòmics i financers. I, finalment, abordar de forma 

definitiva les bases per a una reforma del nostre finançament local. També, la creació i posada en disposició 

de les entitats locals de dos fons financers. El primer, un bloc de 5.000 milions d'euros finançat amb recursos 

de l'Estat i de caràcter no reemborsable. I, un altre bloc, provinent de la Unió Europea d'acord amb el 

percentatge de la despesa local respecte a la despesa pública total de l'Estat espanyol del 14,7 per cent. 

I un altre fons de 1.725 milions d'euros per al sosteniment del transport públic col·lectiu urbà. També hem 

traslladat peticions al Govern de la Generalitat, com ara augmentar en 200 milions d'euros el Fons de 

Cooperació Local, l'establiment d'un nou fons català per a la reconstrucció social i econòmica on els 

ajuntaments en fossin partícips. I una reforma integral de la Llei de Bases de Règim Local i una reforma de 

la Llei d'Hisendes Locals. 

Per altra banda, durant l'any 2020, vam continuar la nostra activitat més quotidiana i vam signar sis 

convenis. Vam realitzar tres compareixences parlamentàries i vam participar en més de 125 reunions amb 

els diferents departaments de la Generalitat de Catalunya. 

Com veieu, ha estat un any intens i la gran part dels esforços han estat òbviament centrats en la pandèmia, 

com ara us explicaran amb més detall. 
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Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies Àlex. Dono la paraula al vicepresident Lluís Mijoler. 

Lluís Mijoler, vicepresident 

Gràcies, presidenta, i bon dia a totes. 

Seguint el fil del que estava explicant l'Àlex, l'activitat institucional relacionada amb la pandèmia ha estat 

efectivament molt intensa. La priorització de l'atenció a la situació excepcional de la pandèmia ha afectat 

extraordinàriament el funcionament ordinari de l'entitat i, en particular, l'activitat de les àrees i comissions 

sectorials que durant el període 2020 es va dedicar a facilitar puntualment la màxima informació d'interès i 

afectació local als seus membres. 

D'altra banda, la coordinació i col·laboració interadministrativa amb els diferents departaments de la 

Generalitat, i els contactes amb el teixit econòmic i social van ser la tònica habitual de la nostra activitat 

institucional en un any 2020, evidentment marcat per la pandèmia. Onze trobades amb diferents sectors 

socials i econòmics. 159 reunions institucionals telemàtiques. En aquesta diapositiva, podeu veure la 

temàtica més freqüent d'aquesta activitat institucional de la qual us feia esment i on veureu que les trobades 

relacionades amb la salut, i les derivades en l'educació i el benestar social són les principals. 

L'Àrea de Comissions Sectorials i l'Àrea de Comunicació han treballat en estreta col·laboració per enviar 

comunicats gairebé diàriament a les entitats adherides. Aquesta informació ha estat molt variada i pot 

incloure des de les habituals novetats jurídiques, com protocols sectorials d'actuació enfront la COVID-19,  

notícies externes d'interès general, etcètera. 

Ara us mostrem en aquestes diapositives els temes que han focalitzat l'interès dels diferents àmbits 

sectorials i que han concentrat una major activitat en la pandèmia. No els anomenaré tots però sí vull 

destacar-ne alguns com és la protecció i assistència a les víctimes de violència masclista; les agendes del 

contracte programa, mesures de salut pública, coordinació amb el Departament d'Educació per a garantir la 

continuació del curs escolar; el suport de l’FMC al sector de la cultura, que hem considerat bé essencial; el 

Fons de Cooperació Local de Catalunya i els Fons Extraordinaris Addicionals 2020 pels ens locals; Procicat; 

plans de digitalització; increment de la protecció dels col·lectius més vulnerables davant els desnonaments; 

programa de recuperació a Europa dels Fons Next Generation. I, com sempre, no hem deixat de fer 

l'assistència tècnica directa als associats, que tan ben valorada és per totes i tots vosaltres, realitzant 

informes jurídics i resolent consultes sobre les diferents temàtiques que ens heu traslladat. 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies Lluís. Ara li passem la paraula al vicepresident Eduard Rivas. 

Eduard Rivas, vicepresident 

Gràcies, presidenta, i bon dia a totes i a tots. Seguim amb aquesta memòria. Pel que fa a l'àmbit de l'àrea de 

formació de la Federació, durant l'any 2020 es van realitzar un total de 20 accions formatives que van sumar 
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37 edicions, cinc de les quals es van celebrar en modalitat presencial, 27 en format virtual la gran majoria, 3 

en modalitat híbrida i dues online.  

En relació amb l'any anterior, el 2019, es va passar d'impartir 521 hores a 730 hores; i de programar 25 

edicions a fer-ne 37, en les quals hi va participar un total de 2.375 treballadors i treballadores de 

l'Administració local catalana. 

Valorem aquestes xifres com un èxit, no solament perquè representen un augment sinó perquè s'ha fet en 

moments de dificultats afegides, no cal dir-ho, i havent-nos d'adaptar com en cada ajuntament ens ha 

passat, doncs els nous formats que han anat sorgint per poder desenvolupar tota la formació que s'havia 

programat per a l'any 2020 abans de l'esclat de la pandèmia. En general, les línies d'actuació del Pla de 

Formació del 2020 es van centrar a continuar proveint els treballadors de l'Administració local. 

La formació necessària per encarar amb total garantia els processos derivats de l'Administració i amb 

l'objectiu clar de la promoció d'una constant actualització dels coneixements que permeti una millor gestió de 

l'entorn organitzatiu i un increment del rendiment del sector públic. Permeteu-me concretament que, sobre el 

Pla de Formació 2020, parli de les accions vinculades a la promoció professional com són primer el Seminari 

de Dret Local que, amb nou sessions anuals i una trajectòria que ja suma 34 anys, és una iniciativa de gran 

transcendència, l'objectiu del qual és mantenir els juristes al dia de totes les novetats que van sorgint a nivell 

legal i, sobretot pel seu correcte funcionament de les entitats. En aquest sentit, m'agradaria saludar el seu 

director, el senyor Juli Ponce, que em sembla que avui ens acompanya. 

En segon lloc, tenim el Seminari de Tècnic Local, que també, amb nou sessions anuals i en aquest cas amb 

22 edicions, és una acció formativa que s'adreça a tècnics en diferents matèries: arquitectura, enginyeria, 

medi ambient, mobilitat, i que tenen com a objectiu principal contribuir a la formació continuada sobre 

aquests temes d'interès comú, fent especial èmfasi a les novetats que es produeixen en la normativa tècnica 

i legal. I també aprofito per saludar el seu director, el senyor Pere Montaña, que també està aquí. 

I tercer i finalment, el Seminari de Relacions Col·lectives que dirigeix el senyor Joan Mauri, que està adreçat 

principalment a directius, gestors, tècnics i personal especialitzat de les àrees de Recursos Humans de les 

corporacions locals i a representants de funcionaris i treballadors, amb la finalitat d'aprofundir sobre aspectes 

concrets de les relacions col·lectives i reflexionar al voltant d'aquests aspectes innovadors o d'actualitat que 

vagin sorgint al llarg d'aquest temps. 

Comentant aquest punt, l'any 2020 aquest Seminari de Relacions Col·lectives es va fusionar amb un altre 

seminari que també anualment celebràvem la Federació, el Seminari d'Actualització de la Funció Pública i 

que, fruit d'aquesta fusió, el seminari resultant ha celebrat quatre sessions distribuïdes al llarg de la tardor. 

Permeteu-me, per acabar amb aquesta diapositiva, com a novetat destacable de la Federació i que fem 

juntament amb l'ACM —i aprofito per saludar el seu president que també ens acompanya—, i el Diplocat, en 

col·laboració també amb la Generalitat, amb el Departament d'Acció Exterior, Relacions Institucionals i 

Transparència de la Generalitat, el primer Seminari sobre Fons Europeus, que portava per títol "Eines i 

oportunitats de finançament per als ens locals", una acció formativa que estava dirigida tant al món polític 

com al món tècnic local, en què s'explicava el desenvolupament i promoció econòmica que tindria com a 
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finalitat tots aquests fons que anem coneixent i que volem realment aplicar als municipis amb aquestes 

oportunitats de finançament i tot el desenvolupament que hi hauria a posteriori per poder disposar-ne. Es 

tracta d'un seminari que es va celebrar el setembre del 2020, que ha acabat enguany, el febrer del 21 i que 

ha comptat amb la participació de 203 treballadors de l'Administració. 

Per continuar amb aquesta presentació, breument dir-vos la temàtica de les diferents accions formatives que 

es van fer durant l'any 2020. Al voltant de 16 cursos de diferents temàtiques. En total, 1.384 alumnes que 

veieu reflectides en sèrie positiva i que, finalment, marca una mica la voluntat de la Federació de mantenir 

l'activitat formativa com estava previst abans de la pandèmia, amb les dificultats que tots ja coneixem, i 

sobretot que la pandèmia no suposés un impediment a l'hora de continuar facilitant l'accés als treballadors 

públics ni a la formació ni al coneixement de tot el que les normes i els nous reglaments que s'anaven 

aprovant, cosa que jo crec que es va aconseguir amb escreix. Moltes gràcies. 

Olga Arnau, Presidenta 

Gràcies Eduard. I ara pren la paraula el vicepresident Xavier Fonollosa. 

Xavier Fonollosa, vicepresident 

Bon dia a tothom. Per finalitzar aquesta memòria, passarem a explicar-vos l'apartat de comunicació. 

La tasca principal de l'Àrea de comunicació de la Federació de Municipis de Catalunya és traslladar tota 

aquella informació pròpia i aliena que afecti els governs locals. I així ho hem fet i ho fem diàriament a través 

de les informacions que es redacten de les actuacions pròpies de les activitats generades per la Federació. I 

es duu a terme també una àmplia recerca de notícies alienes que poden ser d'interès per als nostres 

ajuntaments. 

Tota aquesta informació es puja al web i, si s'escau, s'envia un breu comunicat als ens adherits. El mateix es 

fa amb les disposicions jurídiques d'interès local publicades cada dia als diaris oficials i al BOE. 

Fonamentalment, es generen comunicacions tant de forma interna amb els ens adherits com de forma 

externa adreçada al públic en general. 

Durant l'any 2020, l'any complicat, tot i la pandèmia provocada per la COVID-19, l'activitat de comunicació es 

va mantenir i, fins i tot, a causa de la informació generada per la pandèmia, es va incrementar amb escreix ja 

que es van multiplicar els missatges tant des del Govern de la Generalitat com des del Govern de l'Estat, 

amb instruccions i mesures per als governs locals per frenar la pandèmia. 

Tots sabem, doncs, allò que havíem d'estar pendent setmana a setmana de com alteraven les mesures. En 

aquest sentit, cal posar molt més en valor que, malgrat els canvis en la forma de treball i les distàncies 

generades pel teletreball, des de l'Àrea de Comunicació de la Federació es van generar un total de 1.582 

comunicats, un 36,14 per cent més que el 2019. D'aquests 1.582 comunicats, 555 van ser comunicacions 

internes i 1.027 comunicacions que es van adreçar al públic en general.  
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Paral·lelament, l'Àrea de Comunicació va pujar al web de la Federació, a l'apartat Focus d'innovació local, 

totes aquelles informacions d'àmbit internacional d'interès per a administracions públiques i treballadors del 

món local. En total es van detallar 41 activitats, xifra sensiblement inferior als darrers anys, amb motiu també 

de la crisi sanitària. 

El butlletí digital és un dels altres punts clau en la comunicació. Aquest s'actualitza setmanalment i s'envia a 

més de 7.000 receptors amb tota aquella informació de l'activitat generada per la mateixa Federació, 

activitats i notícies alienes però que estan relacionades amb els governs locals, actes d'agenda i un recull de 

totes les disposicions jurídiques d'interès local. 

Durant el 2020 es van editar 41 butlletins. Es van publicar també 2 exemplars de la revista de la Federació, 

el número 113, corresponent al període gener-març, i el número 114, molt més exhaustiu, corresponent als 

mesos d'abril-desembre del 2020. 

La pàgina web és l'espai central on està tota la informació que generem. Per tant, la mantenim actualitzada 

diàriament i a més, durant el 2020, vam modificar la home, concretament l'apartat de notícies i l'accés a 

l'agenda, i vam continuar actualitzant el portal de transparència. 

Pel que fa a les xarxes socials, que és un altre dels inputs de comunicació, hem actualitzat de manera 

habitual tant Twitter com Facebook i Google. 

En aquesta diapositiva, que s'està acabant de penjar, podeu comprovar on es concreta el gruix temàtic de la 

comunicació i com la informació jurídica que els proporcionem té un pes important. 

Ja fora de la Memòria del 2020, us avancem que recentment, amb la intenció de donar-li més força a la 

nostra presència digital, hem creat nous perfils de xarxes socials i hem rellançat els anteriors de manera que 

a dia d'avui disposem de perfils a Twitter, Facebook, LinkedIn i Instagram, i que us animem a seguir. 

Us avancem també que, a més a més, a partir del proper dilluns 15 de novembre, llançarem un nou canal de 

WhatsApp corporatiu per generar llistes de difusió, i que es converteixi en una nova via de comunicació amb 

tots els ens adherits, marcant-nos així a partir d'ara i de cara a aquest proper 2022, l'objectiu de millorar en 

l'agilitat i la immediatesa de les nostres comunicacions. 

Olga Arnau, Presidenta 

Moltes gràcies Xavier, i moltes gràcies a tots quatre. Com hem fet en els altres punts, si algú vol fer alguna 

consulta, ho podem respondre. 

Doncs, no havent-hi cap sol·licitud de paraula, el que farem és, amb el sistema de vot exactament igual que 

en els anteriors punts, procedir a la votació de la Memòria d'activitats i de gestió de l'entitat corresponent a 

l'any 2020. Vots en contra. Abstencions. Vots a favor.  

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat dels assistents la Memòria d'activitats i de gestió de 

l'entitat corresponent a l'any 2020.  
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6. Renovació d’un membre del Comitè Executiu 

“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’elecció dels membres del Comitè Executiu de 

l’entitat. 

Tal i com preveia el pacte de govern a l’inici de la legislatura, a l’Ajuntament de Cunit s’ha produït un canvi 

d’alcalde. Dolors Carreras ha deixat l’alcaldia i això comporta la pèrdua de la seva condició per ser vocal del 

Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya, per la qual cosa cal procedir a la seva 

substitució. 

En el Comitè Executiu del 28 de juny de 2021 es va acordar substituir la senyora Dolors Carreras Casany, 

per la senyora Imma Ferret Raventós, alcaldessa de Santa Margarida i els Monjos, com a vocal provisional 

del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya i elevar la seva designació a la propera 

Assemblea General. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació 

del següent ACORD: 

Únic.- Nomenar la senyora Imma Ferret Raventós, alcaldessa de Santa Margarida i els Monjos, com a vocal 

del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya, en substitució de la senyora Dolors Carreras 

Casany.” 

Olga Arnau, Presidenta 

La proposta, des del propi Comitè Executiu, és nomenar a la senyora Imma Ferret Raventós, alcaldessa de 

Santa Margarida i els Monjos, com a vocal del Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya,  

en substitució de l'exalcaldessa de Cunit, la senyora Dolors Carreras Cassany i actualment diputada al 

Parlament.  

Si hi ha alguna consulta sobre aquest nomenament i, si no, doncs amb el mateix model de votació: Vots en 

contra. Abstencions. Vots a favor.  

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat dels assistents la designació de la senyora Imma Ferret 

Raventós, alcaldessa de Santa Margarida i els Monjos com a vocal del Comitè Executiu de la Federació en 

substitució de la senyora Dolors Carreras Casany. 

8. Torn obert de paraules 

No n’hi ha. 

Olga Arnau, Presidenta 

Com a darrer punt de l'ordre del dia, seria el torn obert de paraules perquè totes i tots els assistents 

poguessin dirigir qualsevol dubte, qüestió, proposta, suggeriment, que ens volguéssiu fer arribar directament 

al Comitè Executiu o a la Comissió de Presidència de l’FMC. 
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Doncs vist que no hi ha cap paraula, seguim amb el programa previst. 

El President de la FEMP s'ha disculpat per no poder estar entre nosaltres ja que no li han encaixat els vols 

de tornada a Vigo; perquè, a més a més, és l'alcalde de Vigo i tenia un compromís a la seva ciutat. Però ens 

ha volgut adreçar unes paraules com a final d'aquesta Assemblea. Endavant, si voleu posar el vídeo. 

Abel Caballero, President de la FEMP 

Quiero empezar, saludándoos a todas y a todos. Alcaldesas, alcaldes, todos los que componéis la 

Federación de Municipios de Cataluña y que hacéis un trabajo tan extraordinario. No hay nada en política 

como ser alcaldesa o alcalde. No hay nada tan importante como ser alcalde de tu ciudad, de tu municipio, de 

tu pueblo y sentir la esencia de la política. Yo soy un apasionado del municipalismo. Soy un apasionado de 

mi ciudad. Y vosotras y vosotros sois unos apasionados del municipalismo en cada una de vuestras 

ciudades. Y por eso, ahora que estamos en los 40 años de la FEMP y los 40 años de la Federación de 

Municipios de Cataluña, yo os quiero felicitar a vosotras, a vosotros, a vuestros antecesores por cuarenta 

años de trabajo tan extraordinario. Porque fijaros. Cómo cambiaron los ayuntamientos, cómo cambiaron las 

ciudades en estos 40 años. Y cómo cambió nuestra propia forma de hacer política. Allá por los años 70 -ya 

era bastante mayor- pasamos de ser casi gestores de la rutina de los municipios, sin proyectos ciudadanos, 

sin medios para llevarlos adelante, pasamos a ser alcaldes y alcaldesas de la política local. 

De llevar nuestras ciudades, nuestras competencias, cada una de las cuestiones a las que tenemos que 

atender, pero de atender también las demandas que nuestras ciudades y nuestros municipios plantean a las 

comunidades autónomas, al Gobierno de España, de los grandes temas de las ciudades con los que 

tenemos aeropuertos, trenes de alta velocidad, puertos, o los que no lo tienen, pero tienen otras cuestiones 

que son tan importantes y en ellas estamos también. Y somos los defensores de nuestra gente. Somos los 

que, desde las alcaldías, somos capaces de hacer del apoyo a la gente, de la defensa de sus derechos, de 

la calidad de vida, de la defensa de su calidad de vida, nuestra propia forma de vida. Y eso es algo 

extraordinario. Porque es apasionante. Es apasionante enfocar la vida política desde, ya no sólo el contacto 

directo, que es tan importante, la cercanía…; no, la visión total. La visión total de cada una de las mujeres y 

hombres de nuestros municipios, de las edades distintas, desde muy pequeños hasta muy mayores, y 

trazando su presente y su futuro. 

Y hay algo que a mí me parece extraordinario, y es la enorme confianza que ponen en nosotras y en 

nosotros cuando nos votan. Porque nos encomiendan una parte de su vida. Una parte de su vida está en 

nuestra acción, en nuestro diálogo permanente y dialéctico, en hacer las cosas, en llevarlas adelante. Y eso 

es lo que significan cuarenta años de municipalismo, cuarenta años de la Federación catalana. Y partíamos 

de ayuntamientos sin recursos y sin capacidad. Y ahora, estamos en la política total. Es cierto que todavía 

sin los recursos y sin las competencias que necesitamos. Y aquí se tiene que producir un cambio radical. Se 

tiene que producir la segunda gran descentralización de las comunidades autónomas a los ayuntamientos, a 

los que nos encargamos de la acción total y todos los aspectos de la vida de la gente. Todos. No hay 

ninguno que descuidemos. Y necesitamos muchas más competencias y mucha más financiación para 

llevarlas adelante. Y esto tiene que ser nuestra nueva defensa de los ciudadanos, de las mujeres y los 

hombres de nuestros pueblos, de nuestras ciudades, de nuestros municipios. Tiene que ser el trazar los 

municipios del futuro y todos ustedes lo buscan. 
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No hay nada que no suceda nunca. Tiene una forma extraordinaria de hacer política, que es desde la gente 

y al lado de la gente. Yo aprendí mucho de política escuchando a la gente de Vigo y sus reflexiones políticas 

sobre los temas locales y sobre los temas de la geoestrategia del mundo. Porque hay tanta gente que te 

cuenta tantas cosas y que te hace reflexionar, y que nos convierte en sus principales valedores. Yo tengo 

ese inmenso orgullo, vosotras y vosotros también. Tenemos el inmenso orgullo de ser alcaldesas y de ser 

alcaldes. Y tenemos que hacer valer ese orgullo en favor de nuestros ciudadanos. Por tanto, tenemos que 

decirles a las comunidades autónomas, tenemos que decirles a los gobiernos de España, que queremos 

evolucionar en esa vía. Y fijaos, está habiendo un cambio muy importante en los últimos dos, tres años. Y es 

una aproximación desde el Gobierno de España hacia los ayuntamientos. Yo llevo mucho tiempo en la 

FEMP. Llevo desde el 2007. Desde que soy alcalde, ya estoy en la FEMP. Fui cuatro años vocal, cuatro 

años vicepresidente y voy para ocho años de presidente. Y vi muy bien la evolución. 

Y esto que está pasando ahora, que estemos en todas las comisiones sectoriales, que estemos en la 

Comisión de Fondos Europeos, que estemos recibiendo fondos europeos, que estemos dialogando con el 

Gobierno de España para la condonación de las liquidaciones negativas que no había sucedido nunca o 

para los fondos de transportes. Y necesitamos fondos para los ayuntamientos que están en mala situación, 

que es una nueva dimensión del municipalismo. Y necesitamos que la FEMP sea una entidad de derecho 

público. ¿Para qué? Para que el sitio que nos corresponde. Y a veces, fijaros, temas pequeñitos, pero que 

son tan importantes. Yo, cuando veo un acto cualquiera en la televisión, en cualquier municipio español, y no 

veo que el alcalde ocupe el lugar que le corresponde, en la representación, siento que me están agrediendo 

a mí también. Porque una parte muy importante de la política es que lo municipal esté en el sitio que le 

corresponde, en la presencia, en la visualización y en la defensa de los derechos. 

Y nosotros creamos tanto este país, con nuestras acciones comunes, con nuestros procesos compartidos. Y 

por eso yo os tengo que felicitar. Porque la Federación de Municipios de Cataluña… Pues yo, por ejemplo, 

durante cuarenta años he conocido alcaldes y alcaldesas extraordinarios, maravillosos. No quiero dar ningún 

nombre en concreto, ¿verdad?, pero seguramente me tengo que acordar de Pasqual, porque, siendo yo 

ministro, dialogaba mucho con él y veía cómo llevaba Barcelona. Y cuando hicimos la operación para las 

Olimpiadas. Y yo desde el Ministerio de Transportes entregué estaciones mías para que se hiciera la Villa 

Olímpica, etcétera, y aprendí mucho de municipalismo hablando con Pasqual Maragall, con el alcalde de 

Barcelona en aquel momento. Y por eso os veo, alcaldesas y alcaldes como referentes de Cataluña, como 

referentes tan importantes. Y juntos tenemos que seguir, tenemos que continuar y tenemos que hacer algo 

muy importante. Que no rompan nuestra unidad. Porque en nuestra unidad está una parte muy importante 

de nuestro cometido con las mujeres y los hombres de nuestros municipios. 

Y esa es nuestra razón política. Es la gente. Feliz 40 aniversario. Feliz cumpleaños. Os cantaría Happy 

Birthday pero creo que no es momento, ¿verdad? Pero si estuviera ahí físicamente, os cantaba la Happy 

Birthday porque llevamos cuarenta años de Federación. Enhorabuena. 

Olga Arnau, presidenta 

Moltes gràcies, Abel, President de la Federación Española de Municipios y Provincias, que altra vegada hem 

pogut comprovar que té una energia inesgotable. És increïble el que arriba a transmetre aquest senyor. I 

moltes gràcies per aquestes paraules que ens ha adreçat i que, a més a més, ens permet comprovar també 
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com el municipalisme unit continua aconseguint espais de visibilitat reivindicació i representativitat política. 

Amb orgull, com ha demanat ell, que estiguem orgullosos, doncs seguirem. 

I com va dir el secretari general també de la mateixa FEMP, en Carlos Daniel. El moment de la celebració 

dels seus 40 anys va fer esment a un proverbi que té molt a veure amb el que estem fent avui, perquè va dir:  

"si vas sol, arribaràs molt ràpid; però, si vas acompanyat, arribaràs més lluny". Doncs això és el que tenim el 

convenciment que estem fent a l’FMC: anar junts, anar de la mà, anar acompanyats, doncs, per anar molt 

més lluny. Les persones, els municipis, les federacions. Sabem que ens necessitem els uns als altres, que 

cal fer una bona pinya per a coronar un castell. Perquè, si no  sempre faríem llenya. I aquesta és la dinàmica 

que, a la vida, ens condueix doncs això, a agrupar-nos, a federar-nos, a unir-nos. 

En el decurs d'aquesta 32ena Assemblea hem passat comptes d'un any que ha estat realment difícil. Hem 

aprovat la liquidació i la memòria de les activitats realitzades durant tot aquest 2020. I, com heu pogut 

comprovar, tot i les dificultats, a l’FMC no hem estat aturats. No ha estat aturada l'entitat i, a l'hora d'afrontar 

aquesta representativitat del municipalisme exigint solucions, en tots i cadascun moment davant de les greus 

dificultats que hem hagut de gestionar. Però també hem aprovat el pressupost ja per aquest any 2021, en el 

qual hem comprovat com, ben aviat i passat el tràngol més difícil, l’FMC hem tingut la voluntat d'arrencar 

màquines amb nous projectes. I no voldria acabar aquesta Assemblea sense destacar dues accions que 

hem emprès, a més a més durant aquest any, i que formaran part de la memòria de l'Assemblea següent, 

que també tornarà a ser presencial, per suposat. Perquè ha suposat un esforç, un esforç important a l’FMC, 

a nivell de recursos destinats tant econòmics com humans. I amb aquestes dues accions, l'objectiu ha estat 

clar: continuar acompanyant els municipis en allò que necessiten, amb seguretat jurídica i recursos 

econòmics. 

Així que permeteu-me explicar-vos, com a direcció de l'FMC, hem marcat dos objectius importants per 

aquest any, que ja estem aconseguint. Per una banda, hem creat i ja hem presentat el servei Info Europa, 

una clara aposta des del minut zero per part de la nostra entitat. Un servei d'assistència, i assessorament i 

acompanyament als municipis de tot Catalunya respecte els fons europeus, que veiem com una oportunitat 

única per als nostres ajuntaments i que no podem deixar passar. Som en un moment cabdal per a la 

recuperació i transformació dels nostres pobles i ciutats, i hem de ser capaços d'aprofitar l'aportació 

d'aquests fons per fer-ho possible. Per això, des de l'FMC, hem fet un esforç econòmic extraordinari amb la 

voluntat de crear una xarxa de suport als ajuntaments que ens apropi a les oportunitats i que, a més a més, 

ofereix aquest pressupost europeu. Hem creat una xarxa de col·laboració per fer extensiu el servei a tots els 

pobles i ciutats del país, conjuntament amb els consells comarcals col·laboradors, i amb la voluntat que 

aquest servei arribi a tots els municipis. Us convidem a obtenir tota la informació i fer-ne ús a través de la 

pàgina web de l’FMC. 

I per altra banda, també us presentem en aquesta Assemblea i en primícia el nou Codi de Règim Local, una 

nova edició actualitzada que posiciona una vegada més l’FMC com a puntal de referència dels serveis 

jurídics. Un codi que serveix de guia a juristes i funcionaris municipals perquè també puguin tornar a la 

normalitat. Un codi, en tot cas, que ara ja li hauríem de fer una esmena, no contemplarà aquest darrer canvi 

a la norma de les plusvàlues, però en tot cas sí que a través del web podreu tenir l'accés. En aquesta 

ocasió, la direcció ha estat encapçalada pel doctor en Dret i reconegut catedràtic de Dret Administratiu de la 

UB, el professor Julio Ponce, que avui ens acompanya com abans també ha mencionat el company Eduard. 
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I aquí hem de fer-li extensiva la més sincera felicitació i gratitud per la direcció i publicació d'aquest codi, un 

codi que incorpora novetats importants. Un llibre que, com bé sabeu, ha esdevingut la bíblia de totes les 

taules dels secretaris i secretàries dels nostres ajuntaments, i que avui en exclusiva us regalarem els primers 

exemplars. Al final de l'acte dels 40 anys esperem que el pugueu anar a recollir i que us segueixi sent de 

gran utilitat com ha estat sempre i que ja ho ha estat fent fins a data d'avui. Un cop explicades aquestes 

dues novetats, que volíem compartir amb totes i tots vosaltres, ara sí que donarem per finalitzada la 32a 

Assemblea de l’FMC. 

Necessitem fer un petit recés per poder fer uns canvis necessaris a l'escenari i donar oficialment l'inici a 

l'acte dels 40 anys just a tres quarts d'una. —No sé quina hora és; encara tenim uns minuts.— Us convidem 

a quedar-vos aquí en el recinte que estem, però, per fer-vos l'estona més agradable, per aquí on hem 

accedit, trobareu un petit refrigeri perquè així podrem també estar saludant-nos, i també està bé picar una 

miqueta, que a aquesta hora la panxa ja va fent un rau-rau. Recordeu que iniciarem l'acte de celebració dels 

40 anys i que comptarem amb la presència del Molt Honorable President de la Generalitat de Catalunya. 

Només, en tot cas, en això que he anunciat per al final d'aquesta celebració si no us podeu quedar a l'acte i 

vulgueu recollir evidentment aquest Codi de règim local, amb l'acreditació que portem, el bescanvieu pel 

llibre. I en tot cas, doncs, ja avançar-vos i donar-vos les gràcies per haver-nos acompanyat. De tota manera, 

us animem a que seguiu amb nosaltres. Gràcies i fins ara. 

En no haver-hi més assumptes sobre els quals tractar, la Presidenta aixeca la sessió a les 12.40h, estenent-

se d’ella la present acta. 
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